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گفت وگو با منوچهر فرج زاده، معلم نیریزی

 چه شــد که وارد آموزش وپرورش 
شدید؟

بنده ســال 70 وارد دانشــگاه شهید 
باهنر شیراز شدم و در رشتة برق شروع 
به تحصیل کردم، و بعد از گرفتن مدرک 
فوق دیپلم و سپس لیســانس، در سال 
1374 بــه اســتخدام آموزش وپرورش 
استهبان  روســتاهای  در  ابتدا  درآمدم. 
مشغول به کار شــدم و سپس به عنوان 
هنرآمــوز به هنرســتان باهنــر نی ریز 
منتقل شــدم. الان هم به عنوان مسئول 
نمایندگی بخش قطرویه مشغول هستم.

معلم  یک  به عنوان  فرج زاده،  آقای   
دونده هم  و  که ورزشــکار  فرهنگی  یا 
دوی  مسابقات  در  شرکت  تجربة  هست 
استقامت ماراتن را دارید و هم دغدغة 
امکانــات مدارس و دانش  آمــوزان را؛ 

چگونه این ها را با هم تلفیق کرده اید؟
واقعیتــش مــن وقتــی ســر کلاس 
مــی روم و می بینم کــه بچه ها حتی از 
لحاظ صندلــی و دیگر امکانــات اولیة 
کلاسی مشــکل دارند ناراحت می شوم. 
مدرســه هایی با قدمت 40 یا 50 سال 
فقط با یک رنگ آمیــزی برای اول مهر 
آماده  می شود. همیشه هم که نمی توان 
منتظر دولت مانــد که کاری بکند. باید 
خودمان برای مدرسة بچه هایمان کاری 
بکنیــم. من بارهــا به تهــران رفته ام و 
خیریــن نی ریزی یا مســئولان را پیدا 
کرده ام و شــرایط مدارس و مشــکلات 
را با آن ها در میان گذاشــته ام. حتی به 

آن ها گفته ام بعدها نگویید کســی به ما 
اطلاع نداد و ما از وضعیت مدارس مطلع 
نبودیم! گفتــه ام من بــه نمایندگی از 
آموزش وپرورش نی ریز آمده ام تا به شما 
اطلاع دهم که همان مدارســی که شما 
در دوران دانش آموزیتــان در آن درس 
می خواندیــد، از روی ناچاری، هنوز در 
حال اســتفاده هستند. بنابراین اگر یک 
زمین لرزة مختصر هم بیاید این مدارس 
بر سر بچه ها خراب خواهند شد. همین 
حالا با یک بارندگی مختصر مدارس ما 
دچار مشــکل می شــوند... این کارهای 
من، خوشبختانه، به لطف خدا و کمک 
و همــت خیرین در این مدت ســبب 
شده است که توانسته ایم چند نمازخانه 
برای مدارس بســازیم و برای ایتام نیز 

کمک هایی دریافت کنیم و ...

این قدر دغدغه ساختمان های   چرا 
مدارس نی ریز را پیدا کرده اید؟

در این سال ها خوشبختانه در روستاها 
اقدام به نوســازی مدارس شــده 

به  اســت که آن هم، متأسفانه، 
دلیل خشک ســالی و مهاجرت 
به شهر جمعیت  روســتاییان 
است  آمده  پایین  روســتایی 

و تقریبــاً بعضــی از این ها 
برای  کافــی  جمعیــت 

همــان  از  اســتفاده 
را  نوســاز  مــدارس 

ندارند. مشکل عمده 
امکانات  کمبود  ما 

در خود شهر نی ریز است. مدارس نی ریز 
بســیار فرسوده اســت. هنگام بارندگی 
بچه ها دچار مشــکل می شوند و خدای 
ناکــرده اگر زلزله بیایــد وضعیت بدی 
خواهیم داشــت. من بارها سراغ خیرین 
مختلف رفته ام و خوشبختانه در دو سال 
اخیر حدود 44 میلیون از خیرین برای 
ایتــام کمک دریافت کــرده ام. علاوه بر 
این ســه سالن اجتماعات و نمازخانه در 
روســتا، دو تا نیمه تمــام و یکی از پایه 
ســاخته ایم. برای این کار مبلغ دویست 
میلیون تومان از خیرین و شورا و اداره و 

کمک  دانش آموزان 
گرفته ایم و کار 

را بــه اتمام 

با خبر شدیم آقای منوچهر فرج زاده، معلم نی ریزی، مسافتی حدود 300 کیلومتر 
را، از نی ریز تا شیراز، به مدت 10 روز دویده است تا پیام های دانش آموزان نی ریزی 
را به جشنوارة خیرین مدرسه ساز در شیراز برساند. دغدغه مندی و عزم او برای 

گرفتن کمک و تجهیز مدارس شهرش ما را مشتاق به دیدارش نمود.

گفتوگو

دوندگی برای بچه ها
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فرسودگی  مشــکلات  اما  رســانده ایم. 
مدارس همچنان پابرجاست.

 چطور شد به فکر افتادید با دویدن، 
از نی ریز تا شیراز، از خیرین مدرسه ساز 
تقاضای ســاخت مدرسه برای شهرتان 

کنید.
من بارهــا مســیرهای مختلفی را به 
مناســبت های مختلف مثــل روز معلم 
یــا روز مادر و... دویده ام. در مســابقات 
دو ماراتن در کشــورهای مختلفی مثل 
ارمنســتان، چین و امارات دویده ام. ما 
از حدود  در آموزش وپــرورش نی ریــز 
پیش مجمــع خیرین  یک ســال ونیم 
مدرسه ســاز را راه انداختیــم. در اولین 
مراســمی که به عنوان عضو این مجمع 
شــرکت کردم؛ از آنجا که سابقه دویدن 
در مسابقات مختلف را داشتم به این فکر 
کردم کــه بتوانم با دویدنم هم قدردانی 
خــودم را به خیرین محتــرم ابراز کنم 
و هم اینکه از خیرین تقاضای ســاخت 

مدرسه ای در نی ریز کنم.

 آیا مسئولین ادارة نی ریز هم از این 
برنامه شما اطلاع داشتند؟

بله. وقتی موضــوع را با آن ها در میان 
گذاشــتم خیلی هم اســتقبال کردند. 
حتی پیشــنهاد کردند از دویدن من در 
مســیر و کل ماجرا فیلم تهیه شــود 
تا در جشــنواره خیریــن به نمایش 
گذاشــته شــود و برای این کار از 
آقای طباطبایی، فیلمساز نی ریزی، 

خواستند زحمت تهیة فیلم را بکشد که 
کشید.

من قبل از حرکت سراغ دانش آموزان 
مدارس فرسودة شــهر رفتم و ماجرا را 
برایشــان توضیح دادم. از آن ها خواستم 
به زبان خودشان با نقاشی و نامه تقاضای 
خود را برای ساخت مدارس ایمن و مجهز 
بیان کنند کــه این کار را انجام دادند و 
من نامه ها و نقاشــی ها را در کوله پشتی 
خودم گذاشــتم و یک روز صبح دویدن 
را شــروع کردم. ده روز در مسیر نی ریز 
تا شــیراز از مناطق مختلف گذشتم تا 
اینکــه در روز دهم با کوله پشــتی پر از 
نقاشی و گل به محل برگزاری جشنواره 
هم  برگزارکنندگان جشنواره  رســیدم. 
لطف کردند و اجازة  پخش فیلم کوتاهی 
را که از دویدن من در مسیر گرفته شده 
بود دادند. پس از آن بر روی سن رفتم و 
برای حاضران در جشنواره صحبت کردم. 
خوشبختانه بلافاصله آقای دکتر نظرپور 
مدیرکل نوسازی روی سن حاضر شدند 
و قول ساخت یک مدرسه 12 کلاسه را 
به ما دادند. من آن قدر خوشــحال شدم 
که وصف ناشــدنی بود. پس از روبوسی 
با آقای دکتر نظرپور به او گفتم حاضرم 
از نی ریــز تا تهران بدوم تــا بتوانم یک 

مدرسة دیگر هم از شما بگیرم!
در واقع من چند هدف داشــتم. اول 
می خواستم به دانش آموزان نشان دهم 
که مــا معلمان به فکر آن ها هســتیم. 
بعــد بــه همکارانــم هم نشــان دهم 
که کار مــا نباید منحصــر به تدریس 

سرکلاس باشد، باید با همة وجود برای 
با  بارها  بچه هایمان تلاش کنیــم. من 
هزینة شــخصی به تهران رفته ام برای 
دیدار با نماینده های مجلس و مسئولین 
مختلف آموزش وپــرورش برای گرفتن 
تجهیزات مختلف  تأمیــن  برای  کمک 
و کمک به مــدرس و بچه های نیازمند 

نی ریز و روستاهای اطراف!

معلمی  الگوی  شما  فرج زاده،  آقای   
خود را از کدام یــک از معلمان دوران 

تحصیلتان گرفتید؟
من معلمان خوب زیادی داشته ام. یکی 
از الگوهای معلمی مــن آقای حمیدی 
معلم جغرافیای کلاس دوم هنرســتان 
من بودند که بسیار هم سختگیر بودند. 
ایشان بعدها مدیر ما شــدند. روزی به 
علت کوتاه نکردن موی سرم در آستانة 
اخراج از هنرســتان بودم که خانمی از 
هــلال احمر برای دریافــت کمک آمد. 
من با تعدادی از دوستانم به بیمارستان 
رفتیم و خون دادیم. این باعث شــد روز 
بعد آقای حمیدی سرصف از کار ما تقدیر 
کردند و حتی 5 نمره به انضباطمان هم 

اضافه شد.
در پایــان، موقع خداحافظــی، آقای 
فــرج زاده لبخندی می زنــد و می گوید: 
»خداوند هیچ مردی را پیش خانواده  اش 
شــرمنده نکنــد و مــرا هــم جلــوی 
دانش آمــوزان و مردم شــهر! امیدوارم 
هرچه زودتر مدرســه ای کــه قولش را 

گرفته ایم ساخته شود.«
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